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Programy

Pozvání na sborový den

Měsíc říjen ve sboru v Brně

Do osmdesátých let vstupoval brněnský 
sbor pod vedením dvou kazatelů. Správce 
sboru Jan Urban byl zároveň předsedou 
Rady CB, druhý kazatel Bronislav Kaleta 
se věnoval spíše práci s mládeží a stanicím 
brněnského sboru.

V roce 1983 se stal kazatel Jan Urban, 
který už v roce 1980 dosáhl důchodového 
věku, druhým kazatelem a hlavní kaza-
telskou činnost a správu sboru převzal 
nově zvolený kazatel Stanislav Heczko 
(kaz. 1983–1995), který přišel do Brna      
z polsky mluvícího sboru v Českém Těší-
ně. Kazatel Bronislav Kaleta se s rodinou 
odstěhoval do Bystrého, kde se stal 
správcem sboru. Kazatel Jan Urban půso-
bil jako předseda Rady CB do roku 1988.

S příchodem kazatele Stanislava Hecz-
ka se v Brně (především u Heczkových) 
začaly objevovat návštěvy z tehdejšího 
Sovětského svazu. Pomalu, spíše v utajení, 
se rozvíjela humanitární pomoc směřující 
na východ. Tito hosté, především jejich 
„státem nepovolená“ kázání či jakákoli 
vystoupení na kazatelně, však s sebou 
přinášeli i problémy s komunistickým re-
žimem. I když měl Stanislav Heczko ko-
munistickými funkcionáři nařízeno, že po 
dovršení šedesáti let (které měl 19. listo-
padu 1989) musí odejít do důchodu, pře-
vrat v roce 1989 mu umožnil setrvání       
v brněnském sboru na místě kazatele o 
šest let déle. Ale to už přišla léta deva-
desátá.

Lenka Broklová
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VZPOMÍNKY
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S
e začátkem školního roku definitivně odešla 
prázdninová idylka; našim dětem nastal čas 
školních povinností. Je na nás rodičích posoudit a 
rozhodnout o jejich mimoškolních aktivitách. 

Mají na výběr z mnoha školních kroužků, hrají na 
hudební nástroje, rády chodí do dorostu. Vše skloubit 
dohromady je docela hlavolam, často neřešitelný. Proto 
je nutné dobře vybírat a správně rozhodnout, co je 
dětem ku prospěchu a co se může oželet. Po začátečním 
vypětí nás rodičů, aby vše bylo domyšlené a aby toho na 
děti nebylo moc, aby se taky stihly učit a trochu doma 
pomáhat, mohu konečně zavzpomínat, jak nám bylo 

dobře o prázdninách…
Tehdy, bez školního kolotoče, mi nastala vytoužená úleva. Myšlenky se 

rozlétly i tam, kde už dlouho nebyly. Konečně mám čas věnovat se víc 
zahrádce a úklidu v domě po nutných stavebních úpravách. Děti s tátou odjeli 
na svůj první vodácký tábor, zatímco já doma doháním zameškané, vážíc si 
zaslouženého klidu a volné ruky bez dětí a bez manžela. Prospělo nám to 
všem, a o to víc jsme se na sebe těšili. Po návratu, téměř na otočku, odjel 
Jakoubek k babičce a Věrka na dorostenecký tábor. Odjížděla trochu v roz-
pacích, ale vrátila se spokojená. Za to jsem vděčná všem, kteří se dětem na 
táboře věnovali.

Pak nás čekala rodinná dovolená na Šumavě. Počasí bylo klasicky šumavské 
LJ – prostě střídavé. Nejvíc jsme zmokli na vrcholu Plechý. Moc mě to 
nepřekvapilo, protože tam prší pokaždé, když se tam s námahou vyšplhám. 
Tentokrát nechyběly ani kroupy a studený vítr. Roztála jsem až u teplé večeře. 
Děti to zvládly trochu lépe a Michal byl spokojený, že nás tam vytáhl. Pověstný 
šumavský houbový ráj se letos nekonal – pro radost dětem však bylo hub dost.

Tečkou našich prázdninových putování bylo pěvecké soustředění 
Brněnského ekumenického sboru pod Králickým Sněžníkem. Pojali jsme ho 
jako rodinný výlet. Hlavním účelem této cesty však byl nácvik písní pro 
koncert v místním katolickém kostele v Nové Senince. V počtu 10 zpěváků 
jsme vše nacvičili a v přátelském duchu trávili tento pro mě tak vzácný čas. 
Koncert i přátelské posezení s hostiteli se vydařil ke vší spokojenosti. Pookřála 
jsem hlavně na duchu, slova některých písní jsou pro mne zlatou nití do dalších 
všedních dnů. Nechyběla zkouška na kopci s pohledem do údolí a až na 
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V Ý H L E D Y
A N E B C O N Á S Č E K Á 

A C O N Á S N E M I N E
V Ř Í J N U

protější stráně, nad tábořiště, kde kdysi býval náš dorostenecký tábor. Bylo krásné letní 
počasí, pěkně se zpívalo a vzpomínalo.

Michal s Jakubem zatím navštívili nedaleké vojenské opevnění v okolí města Králíky.
Soustředění jsme zakončili společným výšlapem na Králický Sněžník. Mužská část došla 

až na vrchol, my slabší k Adélinu prameni. Všem se nám výlet moc líbil. Došli jsme unavení, 
ale spokojení. Na závěr jsme se rozloučili s hostiteli, přáteli, ale také s prázdninami…

Však byly moc hezké, nejhezčí ale bylo soustředění na Senince.
Pán Bůh nás po celé týdny provázel a ochraňoval, dodal nové síly. Za to jsem moc vděčná.
Dík patří všem dalším, kteří nám pomáhali s hlídáním dětí, především babičce a 

dědečkovi.
Marta Benešová

Milí bratři a sestry,
dalo by se povědět, že říjnem nás budou provázet 
mimořádnosti. Věřím, že příjemné. Než nabídnu 

akce, které nás čekají, rád bych touto cestou poděkoval všem, kteří se podíleli na přípravě 
Legoprojektu a Neděle seniorů. A připojuji ještě jedno poděkování – rodině Kořínkových za 
organizaci koncertu skupiny Hradišťan. Pozitivní ohlasy na všechny tyto akce ukazují, že 
měly svůj význam.
V říjnovém programu připravujeme tyto akce a setkání:

o Svatební shromáždění: V sobotu 8. října budou v evangelickém kostele v Klo-
boukách u Brna ve 14.00 oddáni Pavel Škrha a Jana Dodrvová.

o Zájezd pěveckého sboru do České Skalice: V neděli 9. října bude pěvecký sbor s kaz. 
J. Asszonyi sloužit dopoledne i odpoledne při slavnosti díkůvzdání ve sboru v České Skalici.

o Ekumenická neděle: V neděli 16. října nebude v našem sboru shromáždění. Máme 
příležitost zúčastnit se ekumenického shromáždění sborů středu Brna v Červeném kostele 
se slavením Večeře Páně (v 10.00). Po představitelích Církve bratrské a Českobratrské církve 
evangelické letos poslouží kázáním patriarcha Církve československé husitské ThDr. Tomáš 
Butta.

o Sborový den: V neděli 23. října se sejdeme k podzimnímu sborovému dni. Pozvání ke 
službě přijal bratislavský pěvecký sbor s kazatelem Danielem Pastirčákem. Dopolední 
shromáždění začíná v 10.00, odpolední ve 14.30.

o Podzimní prázdniny: V době podzimních školních prázdnin (25.–30. 10.) se koná 
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KDY      KOMU                                         PROČ

BLAHOPŘEJEME

Já jsem první i poslední,
kromě mne žádného Boha není.

Izajáš 44,6

SBOROVÁ   KRONIKA
ŘÍJEN 2011

BYLI ODDÁNI
V sobotu 24. září byli v naší modlitebně v pravé poledne oddáni Lucie Olšová a Matúš 
Durec.

V neděli 28. srpna zemřel v Bohumilicích ve věku 86 let bratr Josef  Maláč. Pohřební 
rozloučení se konalo v Bohumilicích.

ODEŠLI NA VĚČNOST

KOMPAS 10/2011 / WWW.CB.CZ/BRNO

pobyt na Valašsku. Bude-li ještě místo, je možné se přihlásit zapsáním do formuláře na 
sborové nástěnce.

o Host neděle 30. října: Tuto neděli poslouží kázáním kazatel Daniel Komrska.
o Nedělní večery: Kromě neděle 23. 10. (sborový den) se konají pravidelná večerní 

shromáždění vždy od 19.00, první říjnovou neděli s Večeří Páně. Tématem nedělních večerů 
bude přemýšlení nad formou a obsahem společných shromáždění.

o Obsahem biblických hodin budou kromě první středy v měsíci (rozhovory s krá-
lem Davidem) zamyšlení nad působením Ducha svatého v životě křesťana.

o Filmový festival dorostu a mládeže: Letos se uskuteční o prodlouženém víkendu 
27.–29. října.

o Večírky: Zimní sezona nedělních večírků začíná nedělí 6. listopadu. Večírky začínají  
v obvyklém čase 17.00 neformálním posezením, od 17.30 pak následuje připravený 
program.

SOLI DEO GLORIA
Samému Bohu sláva

S přáním pokojných dní
Jan Asszonyi.

4. 10.:
6. 10.:

14. 10.:
15. 10.:
29. 10.:

bratru Franciszku Bolkovi ze Sedlece u Mikulova
sestře Libuši Veselé z Brna
sestře Ludmile Holečkové z Brna
sestře Jarmile Součkové z Brna
sestře Olze Černé z Bohumilic

83 let
92 let
84 let
78 let
74 let
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Otázky pro sestru Aničku Dostálovou

NEDĚLE
SENIORŮ
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J
ako každoročně se i letos uskutečnila Neděle seniorů, tedy neděle 
připravená pro ty, kteří patří v našem sboru k starším a nejstarším a 
mnohdy už ze zdravotních důvodů nemohou navštěvovat 
bohoslužby pravidelně. Na dopolední shromáždění se slavením 

Večeře Páně navázal společný oběd a poté odpolední program. Na 
následujících řádcích se s námi o své dojmy podělila sestra Anička 
Dostálová, vedoucí sesterského odboru.

• S jakými dojmy jsi odcházela z Neděle 
seniorů?

1. S vděčností Pánu Bohu.
2. S vděčností hostům (manželům Javor-

nickým) za službu, mládeži za písně a všem 

sestrám ze sesterského odboru i ostatním, 
kteří připravovali potravu pro duši i tělo.

3. S ulehčením, které mě ovšem po obdr-
žení Tvých dotazů okamžitě přešlo.
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• Jak Neděle probíhala?
Musím povědět, že v souladu s naším zá-

měrem. Po shromáždění s Večeří Páně sešli 
senioři do spolkových místností. Na začátku 
programu nás pozdravili bratři starší zpě-
vem. Byli jsme potěšeni a znovu ujištěni, jak 
zpěvné máme staršovstvo. Pak již následo-
val dohodnutý program: žalm, modlitba a 
sestra Javornická s příběhy o Božích cestách 
k jednotlivým lidem. Dopolední program 
oživila sestra Podhrázká básní a mládež 
doplnila písní z kancionálu.

Ke kávě jsme kromě výtečných zákusků 
obdrželi také „rady seniorům“. Seznámila 
nás s nimi sestra Horňáčková. Odpoledne 
nám sloužil bratr Javornický. Po krátkém 
biblickém úvodu vzpomněl na dobu, kdy 
jsme byli mladí, na chování církevního 
tajemníka, který na kazatele dohlížel, na úsilí 
svého syna Davida studovat teologii, i na to, 
že věřící člověk má vždycky možnost vydat 
svědectví a může se dočkat vlídné odpovědi 
i tam, kde by to nečekal. Řadu příběhů, pří-
kladů a svědectví doplnila mládež písněmi. 
Musím říci, že výběr písní i provedení bylo 
všeobecně oceňováno. Vděčnost za službu 
všech byla bezesporu na místě.

• Kdy začala příprava a kdo se na ní 
podílel?

Příprava na Neděli seniorů začíná vždy    
s velkým předstihem na schůzce sesterského 
odboru. Na které schůzce to bylo, již nevím 

přesně. A kdo se podílel? Mnoho 
ochotných. Bratr kazatel nám objednal 
knížky, sestry (nejen!!!!) ze sesterského 
odboru upekly sladkosti a pak po celou 
dobu setkání kmitaly, kuchařky uvařily oběd, 
mládež pomohla s obsluhou i s písněmi, 
Mirek Křipač zajistil ozvučení atd.

• Přinesla letošní Neděle něco nového?
Nová byla jen účast sestry Markové, která 

již pro svůj věk nemůže přicházet 
. Tentokrát však mezi námi byla. 

Pak účast sestry Halamové i některých dal-
ších sester v dopoledním shromáždění; jde o 
sestry, které se pro svůj zdravotní stav 
bohoslužeb účastní spíše výjimečně.

• Chceš něco dodat na závěr?
Jak jsem začala, tak i končím. Díky za vše 

náleží našemu Pánu.

Děkujeme. Ptala se Lenka Broklová.

do shro-
máždění

KOMPAS 10/2011 / WWW.CB.CZ/BRNO

sestra Věra Javornická



ozue, syn Núnův, a Káleb, syn Jefunův, dva      
z těch, kdo dělali průzkum v zemi, roztrhli svá J
roucha a domlouvali celé pospolitosti Izraelců: 

„Země, kterou jsme při průzkumu procházeli, je 
země převelice dobrá. Jestliže nám Hospodin bude 
přát, uvede nás do této země a dá nám ji. Je to země 
oplývající mlékem a medem. Nechtějte se přece bouřit 
proti Hospodinu. Nebojte se lidu té země. Sníme je 
jako chleba. Jejich ochrana od nich odstoupila, 
kdežto s námi je Hospodin. Nebojte se jich!" 
(Numeri 14,6–9; čtěte 4M 13 a 14).

Citovaný text je vzat z velkého příběhu 
putování Izraelců do Zaslíbené země. 
Dvanáct průzkumníků – předáků z každého 
pokolení – procházelo tajně po čtyřicet dní 
zemí, kterou měli dostat k přebývání. Tato 
mise nebyla výsledkem nedočkavosti či 
zvědavosti Mojžíše. Byl to sám Hospodin, 
kdo Mojžíše k průzkumu vybídnul. S ohle-
dem na tuto skutečnost můžeme předpo-
kládat, že Pán Bůh věděl, co zvědové uvidí. 
Věděl, že uvidí krásu i hrůzu. Co tím sle-
doval, že nechal předákům lidu (!) nahléd-
nout do budoucnosti? Musel vědět, že 
riskuje. Zvědy přemůže buď hojnost, nebo 
překážky, a podle toho pak bude ovlivněn 
lid. Tak to někdy Pán Bůh dělá. Dá na-
hlédnout do budoucnosti, a v tomto nahléd-
nutí je zkouška. Sledujeme-li report zvědů, 
vidíme v něm popis krásy, hojnosti a bo-
hatství. Jenže ono slíbené, krásné a žádoucí 

bylo přebito překážkou. Výsledkem je žal a 
reptání proti Mojžíšovi. Země nelze do-
sáhnout, je v ní statečný a mohutný lid! To je 
zpráva desíti z dvanácti. Mohli bychom po-
vědět, že neobstáli v Boží zkoušce. Jde tam 
ovšem asi o víc. Tuším, že bychom křivdili 
Pánu Bohu, kdybychom si mysleli, že v prů-
zkumu země připravil pouze test víry. 
Nechtěl Hospodin pohledem na krásu a 
bohatství země lid spíš než vystrašit přede-
vším povzbudit a potěšit? Nechtěl ho na-
těšit? Nakolik nám není dáno nahlédnout do 
Hospodinovy mysli, snad smíme vytušit, že 
zvědové nepochopili smysl své mise. Sami 
se připravili o radost, kterou jim Hospodin 
připravil. Zdali to neplatí o nás dodnes, že se 
sami připravujeme o radost, která je pro nás 
připravena? Příběh vyslaných zvědů nás 
chce povzbudit k tomu, abychom hledali 
radost a povzbuzení, které nám Hospodin 
připravuje každý den.

Deset z dvanácti průzkumníků minulo 
radost kvůli překážce. Vlastně ani ne tak 
kvůli překážce samotné, jako kvůli per-
spektivě, kterou ji nahlíželi a vnímali. Jozue a 
Káleb pochopili. Radost jim ne(z)kazila 
země či Anákovci, ale jejich kolegové ve-
doucí. Jejich perspektiva a report po pro-
hlídce země jsou plny naděje a odhodlání 
(Nu 13,30). V čem byl rozdíl mezi deseti a 
dvěma? V perspektivě. Jozue a Káleb ne-

8 KOMPAS 10/2011 / WWW.CB.CZ/BRNO/
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zapomněli, že jsou Hospodinovým lidem. 
Nezapomněli, že je na průzkum vyslal 
Hospodin ne proto, aby je naštval a vystrašil. 
Nezapomněli, že Hospodin je již v mi-
nulosti provedl velkými zkouškami. Výroky 
s námi je Hospodin a jestliže nám Hospodin bude 
přát, uvede nás do této země a dá nám ji ukazují 
perspektivu, která oněm dvěma mužům 
dovolila radovat se tváří v tvář těžkostem a 
vykročit dál tam, kam vedly Boží cesty vzdor 
překážkám.

My dnes žijeme v zemi a v čase, kde pro 
nás Hospodin připravuje hojnost a radost. 
Zároveň jsou kolem nás všelijací Anákovci – 
lidé či situace, které nás zastrašují. Máme 
obavy, zdali obstojíme se svými křesťan-
skými postoji – láskou, vírou, nadějí, čisto-

tou, spravedlností. Je docela možné, že jako 
odrazovalo deset bratří kolegů Jozue a Ká-
leba (a celý lid), podobně i nás budou 
zrazovat naši nejbližší od postojů a skutků 
víry. Tenkrát zvítězila většina (vůdců!). 
Skončilo to čtyřicetiletým blouděním po 
poušti. Příběh nás chce ovšem povzbudit    
k důvěře a pohledu na nebeského Otce.

Co k tomu dodat? Je-li Bůh s námi, kdo proti 
nám?

On neušetřil svého vlastního Syna, ale za nás za 
všecky jej vydal; jak by nám spolu s ním nedaroval 
všecko? (Ř 8,31–32)

P. S.: Modlitby za starší lidu (nakolik jich 
nemusí být zrovna dvanáct), jejichž úkolem 
je povzbuzovat, a ne zrazovat, jsou vítány.

Jan Asszonyi

NA JOSEFA MALÁČE
VZPOMÍNKA

osef  Maláč se narodil 3. 2. 1925 v Bohumilicích jako čtvrté dítě a jediný syn svých rodičů. 
Po skončení školní docházky pracoval v zemědělství. Při práci v JZD dálkově vystudoval J
zemědělskou školu. V roce 1961 se oženil a krátce na to odešel pracovat do 

Průmyslových staveb Brno, kde 12 let působil jako jeřábník na různých místech naší 
republiky. Před důchodem se vrátil zpátky do JZD. Měl velice rád přírodu. Rád s vnoučaty 
diskutoval o různých přírodních jevech a podporoval v nich lásku k přírodě.

Hlavním krédem jeho života ale byla víra v Boha a podle toho se také snažil žít.
z pohřebního rozloučení, rodina

Filmový festival dorostu a mládeže je tradiční podzimní 
akcí. Letos se koná již IX. ročník. Jsou to tři dny plné 
zajímavých filmů, přátel a skvělé zábavy, ale obsahující 

také zamyšlení a pozastavení nad různými aspekty našeho 
života. Letos se festival koná od 27. do 29. října. Začátek ve 
čtvrtek 27. 10. v 17.30 v místnostech CB Brno, Kounicova 15. 
Více na www.filmovyfestival.ic.cz.

NEJHORŠÍ VĚZENÍ SI VYTVÁŘÍME SAMI V SOBĚ.Tém
a
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• Odkud jsi do Brna přišla?
Zo Slovenska, z Levíc.

• Ze sboru CB?
Nie, som z evanjelického zboru v Levi-

ciach.

• Co v Brně děláš?
Študujem tu farmáciu.

• Proč právě v Brně?
Mala som na výber Bratislavu a Brno, ale 

myslím, že úrovňou je lepšie Brno, a tak som 
sa ocitla práve tu.

• Jak ses objevila u nás ve sboru?
S mojou bývalou spolužiačkou sme tu 

hľadali zbor. Ona sem přišla prvá a zavolala 
ma v jednu nedeľu. Ja som sa potom 
zoznámila s Danielou (s tou, ktorá sa s kaž-
dým zoznámí – doplňuje Lukáš Ildža, bedlivě 
sledující rozhovor; pozn. red.: Kořínkovou) a ona 
ma zavolala aj na mládež.

• Navštívila jsi i jiné sbory v Brně?
Bola som v Červenom kostele, tam som 

chodila prvý semester, nakoniec sa mi zapá-
čilo viac tu, a tak som zostala.

• A co čeština? Musíš ji někdy používat?
Nie. Nevyžadujú to ani v škole.

• Jaká část je vás na škole Slováků?
Je nás tam aspoň päťdesiat Slovákov, čo 

je asi tretina.

• V čem se brněnský sbor odlišuje od Tvého sboru   
v Levicích?

Oproti zboru, ktorý navštevujem v Levi-
ciach, mi to tu príde osobnejšie. A ľudia tu 
viac žijú vierou.

• A nějaký zápor?
Ja do toho pravdepodobne ešte moc 

nevidím. Jediné, na čo som si zvykala, bola 
iná forma bohoslužieb, ale to nie je zápor. U 
nás je viac liturgie.

• A co mládež?
Veľmi sa mi napríklad páči, že raz do 

mesiaca spravia miesto klasickej mládeže 
nejakú party (napr. zmrzlinovú) a človek si 
pozve kamarátov zo školy, a aj takým 
spôsobom môže zvestovať evanjelium.

Díky za rozhovor a přejeme Ti, aby se Ti     
v Brně i v našem sboru líbilo.

S Monikou rozprávěla Lenka Broklová.

POVÍDÁNÍ
SLOVENSKÉ

ANEB PŘEDSTAVUJEME
MONIKU BAČKOROVOU

POVÍDÁNÍ
SLOVENSKÉ



základové plochy a chystají kostičky. Sa-
motná stavba probíhá od čtvrtka do soboty 
a celá akce vrcholí netradiční nedělní boho-
službou, která má návštěvníky projektu 
blíže seznámit s naším Pánem. Po bo-
hoslužbě mají všichni možnost jít si celé 
městečko prohlédnout a pohrát si se svými 
výtvory. V odpoledních hodinách probíhá 
rozdělávání staveb a třídění do krabic. Na 
tuto mravenčí práci se nás sešlo zhruba 
patnáct, takže rozebírání trvalo „jen“ něco 

málo přes tři hodiny.
Při hlubším pohledu 

do zákulisí zjistíme, že 
vše začíná už na jaře, 
protože právě tehdy se 
musí zamluvit termíny 
Legoprojektu v jedno-
tlivých sborech. Od této 
chvíle se už pomyslný 
vlak příprav pomalu 
rozjíždí: jak pozvat děti, 
co bude náplní biblic-
kých zamyšlení, kdo se 
stane součástí organi-
začního týmu…

V oblasti zvaní dětí 
jsme na rozdíl od loňské-
ho ročníku zvolili spíše 

internet a při osobním zvaní jsme dali 
přednost zvaní rodičů. Loni jsme totiž 
narazili na problém, že někteří rodiče neradi 
pouštějí své ratolesti na akci pořádanou 
církví. Zjistili jsme, že naše strategie byla 
úspěšnější a během tří stavebních dní jsme 
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2011
LEGOPROJEKT
Pohled ze zákulisí

a začátku září letošního roku jsme 
mohli být již podruhé svědky vel-
kolepé stavby legového městečka N

pod záštitou Dětského odboru CB. Jedná se 
o misijní akci zaměřenou především na děti 
a jejich rodiče, při které si děti mohou stavět 
z více než půl milionu legových kostiček 
téměř cokoli, podle návodu i fantazie, a ná-
sledně mohou své výtvory s pomocí 
hlavního stavitele umístit na základnu o 
impozantních rozměrech 3,5 × 8 metrů ve 

tvaru kříže, který nám všem může stále 
připomínat, na kom máme stavět své životy.

Pomocníkům začíná celá akce už v neděli 
před samotnou stavbou, kdy se musí kostky 
přivézt (za to vděčíme Jirkovi Slanému) a 
vše vyložit. Ve středu se montují stoly, lepí 

LEGOPROJEKT
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mohli přivítat přibližně 65 dětí, což je 
úspěch, ve který jsme ani nedoufali, zvlášť 
vezmeme-li v úvahu, že dětí z našeho sboru 
nebyla ani polovina.

Při celé akci je kla-
den důraz hlavně na 
modlitbu, která je 
neodmyslitelnou sou-
částí, a krátká biblická 
zamyšlení zhruba v po-
lovině stavby každého 
dne. Snažili jsme se zde 
děti poučit o základ-
ních křesťanských 
pravdách, a to pro-
střednictvím dvou 
videí :  „O marno-
tratném synu“ a „O 
milosrdném Sama-
řanu“. Na třetí den při-
pravil Šimon prezen-

taci „O hříchu“. Ve všech těchto příbězích je 
vše legové, aby se neporušil řád akce J.       
S potěšením jsme mohli sledovat nadšení 
dětí z příběhů a doufáme, že Pán dá těmto 

semínkům vzrůst a přitáhne děti k sobě.
Celá akce byla poměrně náročná na 

organizaci, ať už šlo o samotnou pomoc 
dětem při stavbě, vydávání legosad, nebo 

přinesení buchet na 
svačinu. Myslím, že celý 
organizační tým si za-
slouží velké poděkování, 
a protože jej netvořilo 
tolik lidí, dovolím si je 
vypsat jmenovitě: Káťa 
Pavlíková, Alík Zacha-
riášová, Hanka Fronko-
vá, Lukáš Pacek, Lukáš 
Kulísek, 5× Rousovi – 
stavba a dohled. Dík 
patří i Ince Kulískové za 
tradiční pomoc v ku-
chyni, sestře Matulíkové, 
Dandě Asszonyi a Miji 
Veselé za napečení bu-

chet a Davidu Fajfrovi za fotodokumentaci. 
Po takovémto výčtu se to nemusí zdát, ale 
jsem si jist, že další ochotné ruce by se určitě 
uplatnily.
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Pohled stavební
iž podruhé si mohly děti vyzkoušet, jaké 
to je být v roli stavitelů. Stejně jako každý Jz nás přispívá svým dílem do Božího 
království, každé dítě přispělo do 

legového městečka svou stavbou.
Tři dny se děti prohrabovaly v bednách   

s více než půl milionem kostek. Malí 
stavitelé mohli stavět stavby podle návodů 
nebo podle své fantazie. Děti mezi sebou 
soutěžily o nejvyšší stavbu a pomocníci 
nejen z řad dorostenců a rodiny Rousovy se 
nestačili divit, jak jsou děti vynalézavé.

Já sama jsem mohla být dva dny u toho, 
jak dospělí pomáhali malým budovat jejich 
malé městečko. Za konečným úchvatným 
dílem se skrývalo nejen nadšení, smích a 
zábava, ale i kus pořádné práce.

Když se vyhlásila přestávka, děti se jen 
těžko odtrhly od pracovních stolů. Součástí 

Legoprojektu bylo i krátké biblické video. 
Malý legový panáček coby marnotratný syn 
odjel ve svém legovém autíčku a bez-
myšlenkovitě rozházel své jmění. Nakonec 
pracoval ve chlívě a spal s legovými prasátky. 
Když se potom vrátil domů, jeho starý otec 
ho s láskou přijal.

U tohoto podobenství se mi vždy vybaví 
slova reverenda Siegfrieda 
Tomaszewského. Marnotratný 
syn prý udělal k otci jeden 
nejistý krok, avšak otec se k ně-
mu i přes svoje stáří radostně 
rozběhl. Stejně tak pokud my 
uděláme jeden krok k Bohu, on 
udělá tři kroky k nám.

A protože my jsme tento 
pomyslný krok udělali a vložili 
tuto akci do Božích rukou, stala 
se i tato akce požehnanou.

Hanka Fronková

Jsem vděčný Pánu Bohu, že se i tato akce 
může konat, a doufám, že v příštích letech 
budeme moci přivítat nové tváře v řadách 
spolupracovníků i dětí.

za Legotým Luboš Rous
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ztrácely životy. Jo a taky jsme 
bojovali proti loupežníkům.

• Co jste na táboře probírali při 
biblických programech?

Probírali jsme svědky víry, 
nejvíc se mi asi líbil Daniel.

• Máš nějaký strašidelný nebo 
zvlášť zajímavý zážitek?

Strašidelný ani ne, ale jednu noc 
jsme měli hlídky, ale moje se vůbec 
neuskutečnila, protože mě první 
hlídka, co byla přede mnou, vůbec 
nevzbudila, nebo o tom aspoň 

nevím.

• Pamatuješ si z tábora nějakou vtipnou 
hlášku?

Vojtu H. momentálně nic nenapadá, ale ozval se 
Vojta Asszonyi, který poslouchá naše povídání: 
„Copak sůl, ale jmelí.“ To bylo, když kmeti 
hráli pohádku Sůl nad zlato.

• Chtěl bys něco vzkázat kmetům, kteří 
pro vás tábor připravovali? Třeba, co Ti 
tam chybělo?

Všechno bylo skvělý, ale chyběl mi 
obrácený den. To znamená, že z nás 
dorostenců se stanou na ten den kmeti a      
z kmetů dorostenci.

OHLÉDNUTÍ
ZA TÁBOREM MALÉHO DOROSTU

OHLÉDNUTÍ
ZA TÁBOREM MALÉHO DOROSTU
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O své zážitky z tábora se podělil 
Vojta Horký.

• Pokolikáté jsi byl na táboře malého 
dorostu?

Potřetí. A naposledy, protože na dalším 
táboře už budu s velkým dorostem.

• A jaké to bylo?
Všechno bylo dobrý. Jídlo, hry, 

soutěže…

• Co na táboře pro tebe bylo největším 
zážitkem?

Boj s kalkarama, to jsou takové příšery. 
Byli to jinak zamaskovaní Quapka a Lukin. 
Bojovali jsme proti nim bijáky, to jsou 
hadrové koule na provázku a měli jsme taky 
štíty. Když jsme ty příšery zasáhli, tak 

Vojto (a druhý Vojto také), děkuji za 
rozhovor!

Iva Zachariášová
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• V čem se změnila Tvá práce a 
povinnosti?

Zdá se, že bude potřeba ještě 
pečlivěji plánovat program. Opět budu 
pravidelně (asi druhou neděli v měsíci) 
dojíždět do Bohumilic, kde většinou 
trávím i rané odpoledne na návště-
vách. Jestli jsme se mohli s kaz. J. Škar-
vanem střídat ve službě v Blansku 
(vždy 4. neděli v měsíci), pak nyní už to 

možné nebude. Přidám-li k tomu ve svém 
programu ještě docela častá ekumenická 
setkání (přípravy na společné bohoslužby), 
občasná seniorátní setkání včetně jejich 
přípravy (třikrát do roka a setkání Rady CB  
s kolegiem seniorů dvakrát ročně) a po-
vinnosti vyplývající z účasti ve Studijním 
odboru Rady CB, pak mám program nabitý 
a budu muset zvažovat míru intenzity zapo-
jení v mimosborových aktivitách. Ze situace 
také vyplývá, že bude potřeba trochu vět-
šího zapojení laiků (nejenom starších sboru) 
do služby. Mám ovšem více než pouze 
naději, že zdroje ve sboru máme J. Z kaza-
telského hlediska je teď mým nejbližším 
spolupracovníkem a pomocníkem br. Petr 
Raus.

• Jak bude vypadat práce v Bohumi-
licích?

V Bohumilicích si budou muset za-
jišťovat více služeb sami. To je asi zásadní 
změna. Určitě uvítají pomoc laiků z Brna. 
Pokud to jenom trochu půjde, budu se 
snažit setkávat se s místním staršovstvem, a 
to zvláště s ohledem na mimořádné akce, 
jako je například členské shromáždění         
s volbou staršovstva (příští rok).

• Jaké řešení pro brněnský sbor bys Ty 
společně se staršovstvem považoval za 
„ideální“?

Staršovstvo zvažovalo několik variant.   
V první fázi jsme se shodli na tom, že 
nebudeme po Radě CB požadovat vikáře 
(volní vikáři ostatně zatím nejsou k dis-
pozici). Zdálo se nám, že by mohlo vyhovo-
vat doplnění kazatelem, čerstvým důchod-
cem. Proto jsme vstoupili do jednání s kaz. 
Danielem Komrskou, který naše bezpro-
střední pozvání odmítl s tím, že uvidí za tři 
roky, zdali v té době bude jeho příchod 
reálný. Kaz. Daniel Komrska ovšem přislíbil 
občasnou pomoc, za což jsme vděčni. Ve 
stejném duchu jsme oslovili i br. Pavla 
Lukáše, který vzhledem ke krátké době, 
kterou působí v Prostějově, pozvání od-
mítnul. Poté jsme oslovili další kazatele, 
které staršovstvo vytipovalo – Daniela 
Heczka, Broňka Matulíka, Pavla Plchota a 
Romana Touška. Všichni zmínění bratři 
pozvání odmítli. Ve všech těchto pozváních 
je možno sledovat, jaký ideál mělo na mysli 
staršovstvo. Ideály se zatím nenaplnily a 
před staršovstvem momentálně leží úkol 
vytipovat další směr jednání. V mezidobí, o 
němž nevíme, jak bude dlouhé, chceme zvát 
hosty (některé možná pravidelněji). Naše 
hledání nám ztěžuje skutečnost, že kaza-
telský sbor se rozrostl natolik, že se osobně 
všichni neznáme. Věřím, že Pán Bůh má 
svůj plán i čas, a tak chceme trpělivě hledat, 
čekat a modlit se.

Děkujeme. Ptala se Lenka Broklová.

JAK TO BUDE?
Po odchodu kazatele Jakuba Škarvana do Mladé Boleslavi… 
– otázky pro kazatele Jana Asszonyi
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VÝLET VELKÉHO DOROSTU
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 sobotu 17. září vyrazilo jedenáct 
odvážlivců na první výlet velkého Vdorostu tohoto školního roku. Na 

hlavním nádraží jsme nastoupili do vlaku, 
přestoupili v Tišnově a vystoupili až někde  
v Doubravníku. Odtud už jsme šli po svých 
a naše výprava skončila v Borači. A to je vše, 
co se zeměpisných informací týče. Všechny 
ostatní názvy mi totiž vypadly.

Nicméně krajina je tam všude moc hezká 
a počasí nám přálo. Možná až moc. Netrvalo 
dlouho a kladla jsem si otázku, proč se v ba-
tohu tahám s tou bundou a nevzala si místo 
ní raději druhou láhev s pitím.

Naše cesta vedla mimo jiné i okolo jaké-
hosi objektu, kde bylo ze dřeva vyřezáno pár 
zajímavých uměleckých děl. Některá by se 
dala použít jako docela fajn prolízačky, ale 
bylo to jen na koukání. Někdy později jsme 
si vyzkoušeli, jak moc tiše se dá, nebo 
přesněji řečeno nedá chodit po louce se 
suchou trávou. Hráli jsme hru, kdy vždycky 
jeden člověk hlídal se zavázanýma očima 
malý ostrůvek. Když uslyšel nějakého 
vetřelce, ukázal tím směrem, a pokud tam 
někdo byl, měl smůlu a musel se jít nabít.

Když jsme odpoledne zastavili na 
obědovou pauzu s ohýnkem, zjistilo se, že 

dorostencům ještě zůstal výcvik z puťáku, 
jelikož během chvilky nanosili hromadu 
dříví nejmíň třikrát větší, než bylo potřeba. 
Tak se dost dříví zase vrátilo zpět do lesa. Po 
opečení a snězení buřtů následoval odpo-
činek, během kterého jsme se rozhodovali, 
jestli se vrátíme vlakem dřívějším nebo 
pozdějším. Vesměs jsme se shodli, že chce-
me spíš dřívějším. To tedy znamenalo tro-
chu přišlápnout, takže jsme pochopitelně 
hned pod prvním kopcem zastavili. Rostly 
tam totiž švestky. A nutno dodat, že moc 
dobré.

Závěrečný úsek cesty jsme už tak dost 
svižné tempo ještě zrychlili. A to jednak 
kvůli menšímu nátlaku času a jednak díky 
nejmenovanému dorostenci, kterému se 
začalo chtít na toaletu a který odmítal využít 
jiné možnosti, třeba křoví, a chtěl počkat až 
na záchod ve vlaku. Tudíž jej na nádražíčku 
moc nepotěšila informace, že vlak jede o 
deset minut později, než jsme původně 
mysleli. Nicméně dočkal se bez nehody.

A na závěr jako vždy nějaké to 
poděkování. Takže: Díky Pánu Bohu za to, 
že máme nožičky a můžeme chodit na vý-
lety J!

Alík



PŘÍBĚHY UŽ LETÍ SVĚTEM, DOLETÍ AŽ K NAŠIM DĚTEM. . .

   babička apolenka
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Příběh druhý: 

o, to neznáte Apolenku. To je babička    
k pohledání! Je čilá, hodná, moudrá a má J
velice ráda svoji vnučku. Vždycky se jí 

ptá, co by si přála, a pokud může a zdá se jí to 
správné, její přání se vší ochotou plní. Tu 
pro ni uvaří knedlíky s jahodami, tu upeče 
tvarohové buchty, jindy zase nabídne 
domácí bezovou šťávu. Často bere vnučku i 
na vycházku do lesa, a někdy jí dokonce hodí 
i nějakou tu minci do pokladničky, aby se jí 
lépe spořilo na nové kolo. Je to báječná 
babička.

Jednou ale uviděla Apolenčina vnučka na 
náměstí v nově otevřené cukrárně obrovský 
pytel krásných sladkých kulatých červených 
bonbónů. Měla na ně takovou chuť, že šla za 
babičkou a prosila: „Babičko Apolenko, já 
bych si tolik přála ty kulaté červené bonbóny 
z cukrárny. Snědla bych jich plný košík.“ 
Babička se na vnučku podívala a s moudrým 
shovívavým úsměvem na to odpověděla: 
„Uvidíme, co se dá dělat.“

Netrvalo dlouho a babička Apolenka 
kráčela k domu, kde bydlela její vnučka.      
V ruce nesla košíček přikrytý vyšívaným 
prostíráním a také dopis v malované obálce. 
Obojí nechala pro svou vnučku v jejím 
pokoji a s úsměvem odešla.

Když se vnučka vrátila domů, nevěřícně 
okukovala košík v pokoji a nakoukla také 
pod prostírání do košíčku. To bylo ale 
překvapení! Hned na to začala číst dopis,     
v němž stálo:

Moje drahá, přála sis košík plný kulatých 
červených bonbónů. Šla jsem tedy na svou zahrádku 
a nasbírala jsem plný košíček krásných malých 
rajčátek. Jsou také sladká, kulaťoučká a krásně 
červená. Vypadají jako bonbónky a navíc jsou 
mnohem zdravější než ty z cukrárny. Věřím, že ti 
budou chutnat ještě víc a dají ti sílu.

Tvoje babička Apolenka
Někdy je to podobné i s námi. Něco si 

přejeme, tak jako Apolenčina vnučka, a 
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Odkazy na obrázky:

http://www.predskolaci.cz/wp-content/uploads/2009/06/zviratka-krava.jpg
http://www.predskolaci.cz/wp-content/uploads/2009/06/zviratka-pavouk.jpg
http://www.predskolaci.cz/wp-content/uploads/2009/06/zviratka-jezek.jpg
http://berusci.net/files/images/1ko.preview.gif
http://wiki.rvp.cz/@api/deki/files/16997/=slepice.jpg

Dopište do políček křížovky správné názvy zvířátek a v označeném sloupečku vám vyjde 
tajenka. Zvířátka si můžete také vybarvit:
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modlíme se za to k Pánu Ježíši Kristu a On 
naše modlitby vždycky vyslýchá. Někdy je 
však naplní úplně jinak, než jsme si to my 
představovali. Nakonec ale většinou 
poznáme, že tím pro nás Pán Bůh připravil 

jen to nejlepší, to, co opravdu v životě 
potřebujeme a co nám prospívá. Stejně tak, 
jako babička Apolenka dala vnučce místo 
červených nezdravých bonbónů báječná a 
chutná červená rajčátka.

Pavla Sychrová
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Mládež / úterý 19.15

HOST – Zdeněk Brokl
Základy víry – Jan Asszonyi
Koktejlová párty
Mládež plná diskuzí

4. 10.:
11. 10.: 
18. 10.:
25. 10.:

Klub maminek / čtvrtek 10.00

PROGRAMY DALŠÍCH SETKÁNÍ

Případné informace podají
Sisa Červená (776 744 204)

Danka Truksová (737 187 017)

Fotbálek

Pravidelný nedělní odpolední fotbálek v Ořešíně se hraje od 14.30 za poplatek 20 Kč. 
Informace u Šimona Kadlece (774 804 729) nebo u Tomáše Kotrbatého (604 362 414). 
Doplnění k fotbálku:
Mladší sesterský odbor se schází v neděli v Ořešíně od 14.30. Bližší informace u prezidenta odboru Petra Kratochvíla.

Mt 6,24–34
L 7,11–17

Mt 22,34–46

PERIKOPY

Spievanie na Cukrovej

6. 10.:
13. 10.: 
20. 10.:
27. 10.:

Papírové mozaiky na okna (Katka Dvořáková)
Proč (ne)dávat dítě do školky (Lydie Stará)
Význam rané citové vazby na život dítěte (Mgr. Lenka Lacinová Ph.Dr.)
Klub odpadá – podzimní prázdniny

d minulého roka sa v brati-
slavskom zbore CB stretávame na O„stretnutiach pri speve du-

chovných piesní“. Nie sú to nácviky 
spevokolu v tradičnom zmysle, aj keď z času 
na čas prispejeme piesňami do spoločných 
bohoslužieb; nie sú to len príjemné 
stretnutia s ľuďmi v spoločenstve, aj keď sa 
tam cítime dobre; ani to nie je nácvik 
techniky spevu, i keď niektorí tam aj preto 
chodia. Sú to predovšetkým stretnutia s du-

chovnými piesňami, pri ktorých sa 
stretávame s Pánom Bohom, ktorými 
môžeme o ňom a s ním hovoriť a ktoré nám 
otvárajú možno nový pohľad na známe 
veci. Je to zároveň príležitosť spoznávať a 
odskúšavať nové piesne z pripravovaného 
nového slovenského spevníka CB. Sme 
vďační za pozvanie do Vášho zboru, radi sa 
s Vami podelíme s tým, čo aj týmto spôso-
bom prijímame.

Dagmar Danelová, CB Bratislava

POZVÁNÍ NA SBOROVÝ DEN 23. 10.



2 10.:

9. 10.:

16. 10.:

23. 10.:

30. 10.:

9.00
19.00
9.00

19.00
10.00
19.00
10.00
14.30
9.00

19.00

5. 9.:
12 9.:
19. 9.:
26. 9.:

19.00
19.00
19.00
19.00

VE S ORU B KOUNICOVAB C
PRAVIDELNÉ NEDĚLNÍ POBOŽNOSTI

kaz. Jan Asszonyi + Večeře Páně
br. Jiří Kořínek + Večeře Páně
br. Josef Vávra
ses. Kateřina Vávrová
ekumenická neděle – Červený kostel (ThDr. Tomáš Butta, CČSH)
kaz. Jan Asszonyi
kaz. Daniel Pastirčák + bratislavský sbor
sborový den
kaz. Daniel Komrska
br. Eduard Klamka

kaz. Jan Asszonyi (misijní)

kaz. Jan Asszonyi
kaz. Jan Asszonyi
kaz. Jan Asszonyi

BIBLICKÉ A MODLITEBNÍ HODINY

říjen

STŘEDA

Nedělní škola

Mladší dorost

Starší dorost

Mladší mládež – pátečníci

Modlitební chvíle

Zkoušky pěveckého sboru

Jednání staršovstva

Sesterský odbor

Klub maminek

pravidelně souběžně s nedělní pobožností

každé úterý v 17.00

každý čtvrtek v 17.00

každé úterý v 19.15

v neděli v 8.20 a ve středu v 18.20

každý pátek 16.45

ve středu 12. a 26. 10. ve 20.10

ve středu 12. října v 17.15

každý čtvrtek v 10.00

2. 10.:
9. 10.: 

16. 10.:
23. 10.:
30. 10.:

BOHUMILICE / neděle 9.30   BLANSKO / neděle 14.00
Bohumiličtí
Bohumiličtí
br. Luboš Rous
Sborový den v Brně
Bohumiličtí kaz. Jan Asszonyi

STANICE
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